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REVISTA PRESEI 
 

 Sistemul energetic național, în pericol - Revoltă la Complexul Energetic Oltenia: 900 de mineri sunt în grevă 
spontană 
Este revoltă la Complexul Energetic Oltenia. 900 de mineri sunt în grevă spontană de aproape 48 de ore, 
informează B1 TV. Minerii au întrerupt lucrul încă de vineri seară şi refuză să se întoarcă la muncă până nu vor 
obţine măriri de salarii şi condiţii mai bune în subteran. 
Protestul angajaţilor a pornit de la faptul că, în bugetul pe 2019, nu sunt prevăzuţi bani pentru majorări, deşi 
acestea le-au fost promise de luni bune, mai spune sursa citată. 
Greva minerilor se desfăşoară în trei cariere din judeţul Gorj. Rând pe rând, sute de mineri s-au solidarizat 
protestului, iar activitatea este sistată de aproape 48 de ore. 
”Oamenii au realizat că în acest an nu vor avea parte de nicio marire salarială, deși au rămas la salariile din 2006. 
7.000 de mineri au salariu azi de 20 de milioane. Condițiile de muncă sunt deosebit de precare. Oamenii lucrează 
în pericol extrem”, a explicat Nicu Bunoaică, lider de sindicat. 
Protestul a început vineri seară, când circa 200 de mineri de la Cariera Jilț Nord, de la Complexul Energetic 
Oltenia, au refuzat să mai muncească. Aceștia au intrat în schimbul trei, iar colegii lor, veniți sâmbată dimineață la 
carieră s-au solidarizat și au continuat greva. 
Oamenii reclamă faptul că proiectul de buget pe anul acesta nu prevede majorarea salariilor. 
Greva a pornit de la faptul că administrația a propus un buget de venituri și cheltuieli fără majorări de salarii și 
fără vouchere de vacanță. Sindicatele solicită o majorare salarială de 45% și vouchere de vacanță pentru cei peste 
13.000 de angajați. 
Greva spontană a minerilor de la carierele Jilț Nord și Jilț Sud a determinat Ministerul Energiei să cheme 
administrația și sindicatele din Complexul Energetic Oltenia la discuții. Ședința va avea loc luni, 14 ianuarie, la ora 
15.00. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Viorica Dăncilă va prezenta în Parlamentul European priorităţile Preşedinţiei României la Consiliul UE 
Prim-ministrul Viorica Dăncilă va prezenta priorităţile Preşedinţiei României la Consiliul Uniunii Europene în cadrul 
sesiunii plenare a Parlamentului European, care va avea loc marţi, 15 ianuarie 2019, la Strasbourg. Ea va avea o 
întrevedere cu preşedintele PE, Antonio Tajani. 
”Premierul va conduce delegaţia Guvernului României, care va efectua o vizită de lucru la Strasbourg, în perioada 
14-15 ianuarie 2019, în vederea prezentării Programului de lucru al Preşedinţiei României la Consiliul Uniunii 
Europene. 
Agenda vizitei va cuprinde întrevederi ale delegaţiei guvernamentale române cu preşedintele Parlamentului 
European, Antonio Tajani, cu liderul Grupului Alianţei Progresiste a Socialiştilor din Parlamentul European, Udo 
Bullmann, precum şi cu reprezentanţii Grupului S&D şi alţi lideri ai Parlamentului European”, se arată într-un 
comunicat de presă remis MEDIAFAX. 
Potrivit sursei citate, premierul României va participa, de asemenea, alături de înalţi oficiali europeni şi membri ai 
Guvernului României, la vernisajul expoziţiei de fotografie pe tema “Tradiţii şi peisaje din România”, organizat cu 
ocazia debutului Preşedinţiei române la Consiliul UE. 
Din delegaţia guvernamentală condusă de premierul Viorica Dăncilă vor face parte ministrul Fondurilor Europene, 
Rovana Plumb, ministrul Afacerilor Interne, Carmen Dan, ministrul Afacerilor Externe, Teodor Meleşcanu, 
ministrul delegat pentru Afaceri Europene, George Ciamba, ministrul Finanţelor Publice, Eugen Teodorovici, 
ministrul Muncii şi Justiţiei Sociale, Marius Constantin Budăi. 
Premierul Viorica Dăncilă a anunţat că încă de miercuri că luni şi marţi se va afla la Strasbourg 
„La începutul săptămânii viitoare, mai precis luni şi marţi, voi avea mai multe întrevederi oficiale la Strasbourg şi 
voi prezenta în plenul Paralmentului European priorităţile mandatului Preşedinţiei noastre. Înţelegem pe deplin 
oportunitatea pe care o avem de a fi văzuţi acţionând împreună pentru România, dar şi pentru UE. Suntem 
pregătiţi atât la nivel tehnic cât şi la nivel politic. Salut iniţiativa ministrului Comunicaţiilor, care pentru a marca 
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începutul mandatului nostru, a lansat prin Romfilatelia, o serie de mărci poştare dedicate preluării Preşedinţiei 
Consiliului UE”, a declarat Viorica Dăncilă, miercuri, la începutul şedinţei de Guvern. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministrul Muncii: Cred ca vom avea bugetul in februarie 
Ministrul Muncii si Justitiei Sociale, Marius Budai, a declarat duminica, la Antena 3, ca bugetul va fi aprobat in 
februarie si ca nu se pune problema sa nu se plateasca pensiile si salariile, in caz ca va intarzia bugetul, deoarece 
principala misiune a coalitiei de guvernare este sa aduca mai multi bani in buzunarele romanilor. 
Intrebat daca el crede ca presedintele Klaus Iohannis "va da drumul" la buget imediat ce va fi aprobat in 
Parlament, Budai a raspuns ca el asa crede. 
"Eu cred ca vom avea buget imediat in februarie. (...) Pana la urma trebuie sa intram in normalitate si daca 
dumnealui (presedintele Klaus Iohannis, n.r.) respecta ceea ce a spus de multe ori, ca macar pe aceasta perioada 
de 6 luni sa avem consens, cred ca va promova si bugetul. Noi ne dorim sa-l aprobam cat mai rapid", a spus 
ministrul Muncii. 
De asemenea, intrebat daca, in caz ca nu s-ar aproba prea curand, exista riscul sa nu se plateasca pensiile si 
salariile seful de la Munca a raspuns ca "sub nicio forma". 
"Eu condamn clar astfel de declaratii. (Vreau) sa ma uit direct in ochii oamenilor sa le spun asa: noi nu suntem cei 
care taiem ci suntem cei care dam. Si misiunea noastra principala atata timp cat suntem le guvernare este de a 
aduce mai multi bani in buzunarele romanilor. 
Daca ni s-a atacat la Curtea Constitutionala Legea pensiilor am pus in Ordonanta de Urgenta majorarea punctului 
de pensie pentru a linisti pensionarii si pentru a arata ca ne ducem misiunea la capat. Misiunea noastra principala 
asta va ramane: mai multi bani in buzunarele romanilor si de asta ne vom tine", a mai afirmat Budai. 
Deficitul bugetar pe anul 2018 va fi sub nivelul de 2,97% din PIB, urmand ca in 2019 sa coboare spre 2,5% din PIB, 
a declarat, in urma cu o saptamana, ministrul Finantelor, Eugen Teodorovici. 
In luna decembrie a anului trecut, seful de la Finante arata ca Produsul Intern Brut estimat pentru anul viitor este 
de circa 1.022 miliarde de lei iar cresterea economica de 5,5%. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Mare atenție! S-a aflat cine va putea beneficia de pensia ocupațională 
Proiectul de lege al Ministerului Muncii prin care se doreşte înfiinţarea unui nou fond de pensii facultativ 
stabileşte că angajatorul poate stabili o astfel de pensie pentru angajaţi. 
Dacă un angajator stabileşte o astfel de schemă este obligat să o ofere tuturor angajaţilor. 
„Prin elaborarea cadrului legislativ pentru organizarea şi funcţionarea fondurilor de pensii ocupaţionale se creează 
premisele pentru obţinerea unei pensii ocupaţionale, suplimentară, distinctă şi în completarea tipurilor de pensii 
acordate în cadrul sistemelor de pensii din România. Prin prezentul proiect de lege se stabilesc elementele 
necesare înfiinţării schemelor de pensii ocupaţionale şi ale fondurilor de pensii ocupaţionale, inclusiv aspectele 
legate de administrarea acestora. Componenta de pensii ocupaţionale este prevăzut a fi facultative”, se arată în 
proiectul Ministerului Muncii, aflat în dezbatere publică pe site-ul instituţiei. 
Astfel, potrivit proiectului de lege, iniţiativa constituirii unui fond de pensii ocupaţionale aparţine exclusiv unui 
administrator autorizat în timp ce schema de pensii este stabilită de către fiecare angajator care doreşte şi are 
capacitatea financiară să ofere angajaţilor săi astfel de beneficii. 
Potrivit proiectului, la un astfel de fond de pensii pot participa angajaţii unuia sau ai mai multor angajatori, iar 
toate informaţiile privind schema de pensii ocupaţionale trebuie furnizate de către angajator. 
În cazul în care un angajator decide să stabilească o schemă de pensii ocupaţionale, acesta are obligaţia să ofere 
schema tuturor angajaţilor şi să vireze contribuţii. Angajatorul poate însă stabili cuantumuri diferenţiate de 
contribuţie proprie pentru angajaţii săi, pe criterii de vechime, funcţie sau drepturi salariale, 
informează mediafax.ro 
„Participantul la un fond de pesnii ocupaţionale poate fi orice persoană care realizează venituri din salarii sau 
asimilate salariilor şi care îndeplineşte condiţiile prevăzute în schema fondului de pensii ocupaţionale (…) 
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Angajatorul nu poate face reţineri pentru contribuţiile angajaţilor la un fond de pensii ocupaţionale fără acordul 
scris al angajatului”, se arată în proiect. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Teodorovici: Preşedinţia României la Consiliul UE consideră importantă asigurarea tratamentului egal 
Ministrul finanţelor publice, Eugen Teodorovici, a prezentat, vineri, în cadrul reuniunii „Convergenţă economică şi 
socială, coeziune şi incluziune”, priorităţile Preşedinţiei României la Consiliul Economic şi Financiar, pentru prima 
jumătate a acestui an. 
„Priorităţile României în domeniul ECOFIN urmăresc stimularea creşterii economice şi a investiţiilor, precum şi 
sprijinirea reformelor structurale, în beneficiul statelor membre şi al cetăţenilor europeni. O importanţă majoră 
pentru Preşedinţia României este asigurarea continuităţii procesului legislativ european, precum şi asigurarea 
unui tratament egal şi menţinerea unităţii în cadrul UE”, a precizat Eugen Teodorovici, potrivit unui comunicat de 
presă, publicat sâmbătă de Ministerul Finanţelor Publice (MFP). 
În privinţa principalelor dosare de pe agenda ECOFIN, ministrul român a subliniat că Preşedinţia României 
urmăreşte să promoveze, într-o manieră constructivă, discuţiile privind aprofundarea Uniunii Economice şi 
Monetare (UEM), pentru a facilita interesele Uniunii Europene în diferite domenii cum ar fi coeziunea, 
convergenţa şi rezilienţa. 
Subiectele legate de întărirea UEM vor fi abordate într-o formulă inclusivă şi transparentă, care să permită 
participarea tuturor statelor membre. Programul InvestEU şi Programul de Sprijin pentru Reforme, strâns legate 
de aprofundarea UEM, sunt alte subiecte importante pe agenda PRES RO. De altfel, dosarul InvestEU va figura pe 
agenda reuniunii ECOFIN din ianuarie. 
De asemenea, sistemul de TVA, regimul general al accizelor, impozitarea economiei digitale şi programul Fiscalis 
sunt priorităţile PRES RO în domeniul impozitării. 
Nu în ultimul rând, ministrul Ffinanţelor a subliniat importanţa pe care Preşedinţia României la Consiliul UE o 
acordă negocierii viitorului buget european pentru perioada 2021-2027. 
„Dorim să facilităm un proces eficace de negociere a acordului post 2021, în condiţiile incerte cauzate de ieşirea 
Marii Britanii din UE şi de încheierea mandatului unuia dintre partenerii instituţionali. Suntem pregătiţi să lucrăm 
într-un ritm susţinut pentru avansarea cât mai consistentă a negocierilor, privind viitorul cadrul financiar cu scopul 
de a permite obţinerea unui acord până la sfârşitul anului. În plus, credem că pregătirea unei implementări de 
calitate a proiectelor finanţate din bani europeni începând cu 1 ianuarie 2021 este un obiectiv comun al statelor 
membre”, a subliniat Eugen Teodorovici. 
La sfârşitul întâlnirii, ministrul român al Finanţelor a prezentat concluziile discuţiilor reuniunii „Convergenţă 
economică şi socială, coeziune şi incluziune” în faţa membrilor guvernului şi a Colegiului Comisarilor Europeni. 
La reuniunea desfăşurată în contextul vizitei la Bucureşti a Colegiului Comisarilor au participat vicepreşedintele 
Comisiei Europene, Valdis Dombrovskis - responsabil portofoliu euro şi dialog social, stabilitate financiară, servicii 
financiare şi Uniunea Pieţelor de Capital, comisarul pentru Buget şi resurse umane - Günther Oettinger, comisarul 
pentru Ocupare, afaceri sociale, aptitudini şi mobilitatea forţei de muncă - Marianne Thyssen, comisarul pentru 
Afaceri economice şi financiare, impozitare şi vămi - Pierre Moscovici, comisarul pentru Agricultură şi dezvoltare 
rurală - Phil Hogan şi comisarul pentru politică regională - Corina Creţu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministrul Finanţelor Publice, despre majorarea salariilor: Puneţi rezultatul împărţirii unui buget la 12, într-o 
lună 
Ministrul Finanţelor Publice, Eugen Teodorovici, a dat, sâmbătă dimineaţa, într-o emisiune, o explicaţie care 
contrazice matematica, când a susţinut că există bani ca salariile unor bugetari să fie majorate de la 1 ianuarie 
2019. 
Vorbind despre buget, care nu este încă adoptat, Eugen Teodorovici a dat precizat faptul că toate cheltuielile sunt 
prevăzute şi nu există probleme cu plăţile. 
În acest sens, oficialul de la Finanţe a dat drept exemplu salariilor majorare ale unor bugetari - cu o pătrime din 
diferenţa de la finele 2022, comparativ cu finele 2018 -, iar majorarea se aplică de la 1 ianuarie 2019. 
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„Ele se vor acorda. Nu este niciun fel de risc. Niciun fel de problemă. Până la aprobarea bugetului pe 2019 
funcţionăm cu această 12-zecime din bugetul aferent 2018. Cu alte cuvinte, nu este niciun fel de problemă de 
finanţare, pentru că pot pune acea fracţie din 2018 şi poate fi cheltuită încă din prima lună a lui 2019. Nu va fi 
niciun fel de blocaj”, a explicat Teodorovici. 
Florin Jianu, preşedintele Consiliului Naţional al Întreprinderilor Mici şi Mijlocii din România (CNIMMR), prenzent 
în emisiune, l-a contrazis pe ministrul Finanţelor, susţinând că cel din urmă nu ştie aritmetică. 
„1 pe 12 dintr-un buget în care nu erau prevăzute măririle, nu poţi să incluzi şi aceste lucruri. Este o chestie banală 
de aritmetică”, a afirmat Jianu, în aceeaşi emisiune. 
Ministrul Finanţelor i-a replicat că nu înţelege motivarea. 
„1 pe 12 dintr-un buget anterior, în momentul în care măreşti nişte lucruri, nu prea dă la fel”, a revenit Jianu. 
„Ia puneţi rezultatul împărţirii unui buget la 12, într-o singură lună şi vedeţi dacă vă va ajunge cheltuiala. Cred că 
este suficientă. Nu?”, i-a replicat Teodorovici. 
„Încă o dată, aritmetica nu prea arată aşa, dar poate ştiţi dumneavoastră mai bine, mai multă matematică decât 
noi”, i-a răspuns Jianu. 
„Nu poate. Sigur. Alte lucruri despre buget. Ce doriţi să vă mai spun?”, a încheiat Teodorovici. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Finanţele vor să vândă eurobonduri de 100 milioane euro, ca să acopere lipsa cererii interne/ Când va avea 
loc licitaţia 
Ministerul Finanţelor Publice (MFP) va încerca să atragă finanţări internaţionale, în condiţiile în care a eşuat în 
atragerea unor finanţări interne, la sfârşitul anului trecut şi la începutul acestui an. 
Finanţele au anunţat că vor organiza, miercuri, 16 ianuarie, o licitaţie pentru eurobonduri cu o valoare de 100 de 
milioane de euro (aproximativ 467 de milioane de lei), la un randament de 1% şi cu o maturitate de cinci ani. 
Mai exact, data maturităţii va fi 13 decembrie 2023, reiese dintr-un anunţ făcut vineri de reprezentanţii 
Finanţelor, iar suma reprezintă o suplimentare cu 14% a sumei anunţate spre a fi atrasă în ianuarie. 
MFP a precizat, la finele lunii decembrie, că intenţionează să împrumute în ianuarie 3,26 miliarde de lei, cu 
aproape 24% mai puţin decât suma vizată pentru luna precedentă şi cu 7,5% mai puţin decât s-a împrumutat în 
decembrie. 
Pentru a obţine suma vizată, MFP anunţa că va vinde, în ianuarie, titluri de stat în valoare de 500 de milioane de 
lei, cu 100 de milioane de lei mai puţin decât în luna precedentă, printr-o singură licitaţie, care va fi organizată la 
data de 17 ianuarie şi care va avea o maturitate de un an. 
În plus, MFP plănuia şase sesiuni în care să vândă obligaţiuni guvernamentale, cu una mai puţin faţă de luna 
precedentă, iar suma totală dorită este de 2,76 miliarde de lei, cu 25% mai mică decât în luna precedentă. 
Mai exact, MFP vrea să împrumute o sumă ţintă orientativă în ianuarie de 2,4 miliarde de lei, cu 25% mai puţin 
decât cea vizată în decembrie, pe care să o completeze cu alte 360 de milioane de lei prin şase sesiuni 
suplimentare de oferte neconcurenţiale, un nivel, de asemenea, cu 25% sub cel vizat în decembrie. Finanţele 
anunţau că vor organiza şase sesiuni de obligaţiuni guvernamentale de câte 400 de milioane de lei, cărora le 
corespund unele neconcurenţiale de câte 60 de milioane de lei. 
În schimb, ultima licitaţie de anul trecut, organizată la 28 decembrie, s-a încheiat cu un eşec. Finanţele nu au 
reuşit să obţină niciun leu din suma maximă vizată de 345 de milioane de lei. 
În plus, dacă în prima şedinţă din acest an, din 7 ianuarie, Finanţele au reuşit să obţină cei 460 de milioane de lei 
doriţi, în cea de-a doua, din 10 ianuarie, băncile locale le-au mai împrumutat doar 306 milioane de lei din cei 460 
de milioane de lei doriţi. 
Astfel, MFP poate să acopere o parte din cei 508 milioane de lei pe care n-au reuşit să îi atragă în ultimele două 
săptămâni cu licitaţia de eurobonduri anunţată pentru miercuri. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Intră în vigoare TVA de 5% şi pentru transportul de persoane în scop turistic 
Începând din 13 ianuarie se va aplica cota de TVA de 5% pentru serviciile de transport de persoane în scop 
distractiv sau turistic, în conformitate cu actului normative publicat în Monitorul Oficial. 
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Această măsură vine ca o completare la măsură de aplicare a cotei reduse de TVA de 5% la cazarea în cadrul 
sectorului hotelier şi serviciile de restaurant şi de catering, care se aplică de la începutul lunii noiembrie 2018, 
transmite zf.ro 
În decebrie 2018, deputaţii au decis suplimentarea activităţilor turistice pentru care se aplică reducerea cotei TVA 
la 5%, respectiv pentru transportul de persoane cu trenurile sau vehiculele istorice cu tracţiune cu aburi pe linii 
înguste, telecabine sau teleski în scop turistic sau de agrement. 
Potrivit unui amendament al deputatului PSD Lazăr Sorin la proiect pentru aprobarea OUG 89/2018 privind unele 
măsuri fiscal-bugetare şi pentru modificarea şi completarea unor acte normative, aprobat în Comisia de buget, se 
va aplica cota de TVA de 5% pentru transportul de persoane cu trenurile sau vehiculele istorice cu tracţiune cu 
aburi pe linii înguste în scop turistic sau de agrement, transportul de persoane utilizând instalaţiile de transport pe 
cablu - telecabină, telegondolă, telescaun, teleski - în scop turistic sau de agrement, transportul de persoane cu 
vehicule cu tracţiune animală, folosite în scop turistic sau de agrement, precum şi transportul de persoane cu 
ambarcatiuni folosite în scop turistic sau de agrement. 
Iniţiatorul afirma că este nevoie de adoptarea proiectului „în vederea dezvoltării turismului local, prin acordarea 
unor facilităţi fiscale pentru transportul cu trenurile sau vehiculele istorice cu tracţiune cu aburi pe liniile înguste: 
Mocaniţa Vişeu (18 km/45 km), Mocaniţa Brad – Criscior (7 km), Mocaniţa Abrud – Câmpeni (11 km), Mocaniţa 
Covasna –Comandău (4 km + 7 km), Mocaniţa Moldoviţa – Argel (12 km), Mocaniţa Cornăţel – Hosman (10 km), 
Mocaniţa Teaca – Răciu (35 km), Mocaniţa Sovata (15 km)”. 
Guvernul a adoptat, la începutul lunii octombrie, o ordonanţă de urgenţă privind aplicarea cotei reduse de TVA de 
5% pentru servicii precum cazare, servicii de restaurant şi catering, accesul în parcuri de distracţii, dar şi pentru 
închirierea terenurilor amenajate pentru camping. 
„A fost aprobată o ordonanţă de urgenţă prin care se reduce cota TVA în turism (...) Prin actul normativ se 
propune ca începând cu data de 1 noiembrie 2018, să se extindă aplicarea cotei reduse de TVA de 5% pentru 
cazarea în cadrul sectorului hotelier sau a sectoarelor cu funcţie similară, inclusiv închirierea terenurilor 
amenajate pentru camping; serviciile de restaurant şi de catering, cu excepţia băuturilor alcoolice, altele decât 
berea; dreptul de utilizare a facilităţilor sportive în scopul practicării sportului şi educaţiei fizice, altele decât cele 
care sunt scutite prin legislaţie, serviciile constând în permiterea accesului în parcuri de distracţii şi în parcuri 
recreative”, a anunţat atunci purtătorul de cuvânt al Executivului, Nelu Barbu. 
Prin aceeaşi OUG s-a eliminat şi cota redevenţei pentru apa geotermală şi apa minerală naturală utilizată pentru 
consumului populaţiei la buvetele publice. 
„O altă măsură cu impact pozitiv asupra turismului balnear a fost adoptată şi anume OUG care include eliminarea 
cotei redevenţei pentru apa geotermală şi apa minerală naturală utilizată pentru consumului populaţiei la 
buvetele publice. Prevederea se va aplica tot începând cu 1 noiembrie 2018. Până acum, cota redevenţei era de 
5% din valoarea producţiei şi se plătea la încheierea licenţei sau la eliberarea permisului de exploatare”, a precizat 
Nelu Barbu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Vasilescu: Băncile au adus în România 4 miliarde de euro, în timpul crizei. Nu au avut nevoie de bani de la 
stat/ Ce spune despre taxa pe active 
Adrian Vasilescu, consilierul Guvernatorului Băncii Naţionale a României (BNR), Mugur Isărescu, a declarat, 
sâmbătă, într-o emisiune, că băncile au adus în România 4 miliarde de euro, în timpul crizei, şi nu au avut nevoie 
de bani din partea statului român. 
„Băncile din România au avut multe situaţii, în timpul crizei, în care au fost foarte tare lovite. Băncile trebuie să 
aibă un anumit indicator de solvabilitate. Când acest indicator de solvabilitate scade, se dă alarma. Înseamnă că 
băncile respective sunt în pericol. Ei, bine, în timpul crizei de foarte multe ori acest indicator de solvabilitate a 
scăzut. Foarte multe ţări, şi în America, şi în Marea Britanie, şi în foarte multe ţări dezvoltate, când au fost în 
pericol să vadă că indicatorii de solvabilitate în anumite bănci scad, au apelat la buzunarele cetăţenilor, la 
contribuabili, au adus bani în buget şi cu banii aceştia din buget au salvat băncile. De ce au făcut asta? Pentru că 
există un fapt de la sine înţeles: dacă băncile o iau la vale într-o ţară, obligatoriu şi inevitabil, întreaga economie o 
ia la vale după bănci. În România, nici măcar un leu nu s-a luat din buzunarul cuiva, adus în buget, ca să salveze o 
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bancă. De câte ori băncile au fost în pericol, Banca Naţională a avut un singur mod de a lucra: a chemat 
acţionariatul băncii respective, de unde este el - de la Viena, de la Atena, de la Amsterdam -, i-a chemat aici şi le-a 
spus: «Iată, nivelul de solvabilitate scade, trebuie să aduceţi capital». Şi fără nicio excepţie, au adus capital: 4 
miliarde de euro au fost aduse în timpul crizei de afară în România, în timp ce şi guvernele, şi autorităţile, şi opinia 
publică ţipau că băncile scot bani din ţară şi îi duc afară. 4 miliarde de euro au adus acţionarii de afară, să sprijine 
băncile de aici”, a afirmat Adrian Vasilescu, sâmbătă, într-o emisiune la Digi24. 
Mai exact, această cifră, de 4 miliarde de euro, a fost menţionată în analiza privind taxa pe activele financiare ale 
băncilor, care a fost trimisă de BNR către Ministerul Finanţelor Publice, dar, pentru prima variantă a taxei, nu 
pentru cea care a fost adoptată şi care este în vigoare de la 1 ianuarie 2019. 
Consilierul Guvernatorului BNR a precizat că această analiză este „un semnal dat Guvernului şi Ministerului de 
Finanţe”, fiind un punct de vedere al instituţiei şi fiind semnată de Florin Georgescu, prim viceguvernator, care a 
contribuit la realizarea acesteia. 
„Am ezitat cum să îi spun, pentru că l-am auzit pe ministrul Finanţelor, spunând aşa: a fost un material făcut de o 
echipă din Bancă şi semnat de Florin Georgescu. Asta este o glumă. În viaţa lui, Florin Georgescu n-a semnat un 
material în care nu s-a implicat. Cum să semneze Florin Georgescu un material făcut de nişte băieţi şi de nişte fete 
din bancă”, a detaliat Vasilescu. 
Analiză menţionează că Executivul trebuie să aibă bani, ca să salveze băncile în eventualitatea unei crize, aşa cum 
s-a întâmplat în alte ţări, în timpul crizei. 
„S-a referit la un singur lucru: în toiul crizei, în foarte multe ţări din lumea aceasta, băncile au fost în pericol să 
cadă, unele au şi căzut. Şi-au fost salvate de stat din buzunarele contribuabililor. Statul nu este decât puşculiţa: 
banii vin de la contribuabili. Cine sunt contribuabilii? Persoanele fizice locuitori ai acestei ţări, companiile care 
lucrează în această ţară, băncile şi instituţiile şi aşa mai departe. Ordonanţa aşa cum este poate declanşa o 
anumită criză în sistemul bancar. N-aş vrea să mă pronunţ acum radical, în momentul în care echipe largi de la 
Banca Naţională fac calcule. Într-un timp nu foarte lung, aceste calcule vor fi terminate şi vom avea o perspectivă 
pe care o pot numi ştiinţifică, privind cât de mare poate fi riscul produs de această ordonanţă şi ce pagube ar 
putea să producă în sistemul bancar”, a explicat Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului BNR a mai menţionat că BNR trebuie să colaboreze bine cu Guvernul, iar când poate să 
apară un act normativ cum este OUG de la sfârşitul anului trecut, „care a pus băncile într-o reală dificultate”, BNR 
are, în primul rând, „datoria, înainte de a avea dreptul, ca atunci când apare un risc, să îl semnaleze”. 
„N-am înţeles (care este miza - n.red.). Guvernatorul a spus şi el, la conferinţa de acum două zile, că n-a înţeles. 
Deocamdată, n-are importanţă dacă o înţelegem sau nu. Important este ce spune legea, că Ordonanţa este lege, o 
lege mai moale, care poate sau nu să fie ratificată de Parlament”, a subliniat Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului BNR a ezitat să facă vreo legătură dintre OUG nr. 114/2018 care introduce mai multe 
taxe şi lipsa proiectului de buget pentru 2019, susţinând că nu are suficiente date. 
Vasilescu nu crede că acţionarii străini vor veni cu bani, dacă taxa pe active va afecta băncile 
Adrian Vasilescu, consilierul Guvernatorului Băncii Naţionale a României (BNR) Mugur Isărescu, a spus, sâmbătă, 
într-o emisiune, că nu crede că acţionarii băncilor vor veni cu bani de acasă, dacă taxa pe activele financiare le va 
afecta activitatea. 
„Nu cred. De aici încep riscurile”, a afirmat Adrian Vasilescu, într-o emisiune la Digi 24, întrebat dacă acţionarii 
străini ar mai veni cu bani pentru a susţine băncile din România. 
În perioada crizei, acţionarii străini au adus 4 miliarde de euro pentru a susţine băncile din România. 
Reprezentantul Băncii centrale a fost întrebat dacă el crede că băncile-mamă vor mai veni cu bani pentru a susţine 
băncile din România, în cazul în care apar probleme din cauza taxei pe activele financiare ale băncilor. 
„Când a apărut ordonanţa, din text, se vede că ea va fi aplicată trimestrial, trimestru de trimestru, de patru ori pe 
an, se va percepe această taxă, pe care eu aş numi-o taxa pe inflaţie. Dacă societatea românească face inflaţie, 
băncile oricum sunt lovite de orice adiere de inflaţie, primele care sunt lovite sunt băncile. Aşa că, după ce le 
loveşti cu inflaţia, le mai pui şi o taxă pe inflaţie”, a spus Adrian Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului BNR a precizat că sunt lovite băncile, în primul rând, pentru că sunt gestionari de bani, 
iar recenta taxă impusă este pe activele băncilor. 
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„Foarte multă lume mă întreabă ce sunt alea active? Titlurile de stat, mai bine zis împrumuturile date de bănci 
statului sunt active. Deci, statul vine la bancă, împrumută o sumă şi îi mai pune pe urmă o taxă pe suma pe care o 
împrumută”, a explicat Vasilescu. De asemenea, creditele date populaţiei şi întreprinderilor sunt considerate 
active financiare. 
„Băncile au şi active care sunt trecute în contabilitate ca imobilizări corporale – clădirile, calculatoare, trezoreriile, 
mobilierul şi multe altele. Nu sunt taxate, pentru că nu sunt nicăieri taxate aceste active. Prin urmare, ele 
figurează în bilanţ, în conturile de active, dar taxate sunt numai banii din casieriile băncilor, disponibilităţile aflate 
în cont la Banca Naţională, titlurile derivate, creanţele, toate creanţele. Creanţele de la stat şi altele reprezintă 
81% din active. Deci, grosul este aici. Toate aceste creanţe sunt taxate. Adică banii pe care băncile i-au 
împrumutat populaţiei, întreprinderilor”, a explicat Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului BNR a mai spus că ceea ce nu stă în picioare este criteriul ales de Guvern pentru a 
aplica această taxă, respectiv ROBOR. 
„Vreau să spun Guvernului că ceea ce nu stă în picioare sub niciun fel este criteriul pe care l-a ales, în funcţie de 
ROBOR peste 2%. De asta spun că devine o taxă pe inflaţie”, a adăugat Vasilescu. 
ROBOR la 3 luni şi la 6 luni este folosit pentru a calcula rata celor mai multe dintre creditele acordate populaţiei. 
Taxa pe active este aplicată ca medie trimestrială a celor doi indici. 
Consilierul Guvernatorului BNR a mai susţinut că nu crede că scăderea ROBOR din ultimele zile este influenţată de 
taxa pe active. „Niciun fel de act normativ nu poate să aibă o asemenea viteză de reacţie, încât azi Guvernul a dat 
ordonanţa respective şi mâine să scadă ROBOR-ul. Aşa ceva este imposibil. Doi ROBOR-ul poate să scadă cât vrea, 
dar, dacă rămâne sub 2% sau dacă este 10% sau 30%, retracţia este aceeaşi. ROBOR-ul scade, într-adevăr, dar nu 
din ziua din care a dat ordonanţa, ci din septembrie”, a mai spus Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului a explicat din ce motive BNR nu va reacţiona în cazul în care băncile comerciale vor 
ridica propria marja pentru a acoperi costurile suplimentare cu ROBOR. 
„Nu este nici rostul, nici dreptul Băncii Naţionale de a interveni în această situaţie. Este posibil (să se întâmple o 
majorare a marjei – n.red.). Da, este posibil să crească (ratele – n.red.), numai dacă băncile se vor împrumuta mai 
scump între ele. ROBOR-ul este un indicator, de fapt, o medie a ratelor dobânzilor la care băncile se împrumută 
între ele”, a detaliat Vasilescu. 
Consilierul Guvernatorului a subliniat că „indiferent de ceea ce vor face băncile”, dacă vor majora sau nu marja 
aplicată la credite pentru a compensa costurile legate de ROBOR, „Banca Naţională nu are drept de intervenţie”. 
„Vor trăi şi vom vedea. Ce vor face băncile? Nu ştiu! Repet ceea ce am mai spus, de multe ori: Banca Naţională nu 
este minister al băncilor. Băncile nu sunt subordinate Băncii Naţionale. Banca Naţională nu este decât un arbitru 
care intervine pe piaţă cu legea în mână şi zice «Stop. Aici aţi încălcat legea». Când băncile nu încalcă nicio lege, 
niciun drept nu are Banca Naţională de a-i spune băncii cum să-şi facă operaţiunile şi cum să-şi închege profitul”, a 
concluzionat Vasilescu. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Asiguraţii nu-şi pot lua în continuare tratamentul compensat din orice farmacie din ţară/ CNAS: 
Medicamentele, ridicate de la orice farmacie în contract cu casa de asigurări ca şi medicul 
Asiguraţii nu-şi pot lua medicamentele compensate din orice farmacie din ţară, ci doar din localitatea în care a 
fost emisă reţeta. Reprezentanţii CNAS au promis încă de anul trecut că problema va fi rezolvată, susţinând că de 
vină ar fi problemele tehnice. 
UPDATE CNAS: Medicamentele, ridicate de la orice farmacie în contract cu casa de asigurări ca şi medicul 
Medicamentele cu şi fără contribuţie personală prescrise de medici în cadrul sistemului de asigurări sociale de 
sănătate pot fi ridicate în prezent, la fel ca şi până acum, de la orice farmacie aflată în contract cu aceeaşi casă de 
asigurări de sănătate ca şi medicul prescriptor, transmite CNAS. 
"Aceasta înseamnă că reţeta compensată poate fi onorată într-o arie teritorială mult mai largă decât localitatea în 
care îşi desfăşoară activitatea medicul prescriptor, şi anume în întregul judeţ respectiv, în cazul reţetelor emise de 
cabinetele medicale/clinicile/spitalele aflate în relaţii contractuale cu o casă judeţeană de asigurări de sănătate. 
Totodată, reţetele emise de cabinetele medicale/clinicile/spitalele aflate în relaţii contractuale cu CAS AOPSNAJ 
(Casa Asigurărilor de Sănătate a Apărării, Ordinii Publice, Siguranţei Naţionale şi Autorităţii Judecătoreşti) pot fi 
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onorate de orice farmacie din ţară aflată în contract cu casa respectivă", arată Casa Naţională de Asigurări de 
Sănătate, într-un comunicat de presă remis duminică seară MEDIAFAX. 
Reprezentanţii instituţiei arată că, în anul 2018, CNAS a început demersuri pentru extinderea posibilităţii de 
onorare a reţetelor compensate la orice farmacie din ţară, indiferent cu ce casă de asigurări de sănătate se află 
aceasta în relaţii contractuale, demersuri pe care instituţia doreşte să le finalizeze în acest an. 
"Finalizarea liberalizării onorării reţetelor compensate este dificilă din punct de vedere tehnic, în condiţiile în care 
aceasta presupune modificări semnificative în două sisteme informatice, SIUI şi SIPE", potrivit sursei citate. 
Asiguraţii nu-şi pot lua în continuare tratamentul compensat din orice farmacie din ţară 
Elena Apostol are 25 de ani, iar de trei ani suferă de trombofilie, o afecţiune a sângelui. Tânăra este însărcinată, 
iar pe toată durata sarcinii trebuie să urmeze, în fiecare zi, un tratament injectabil. 
Ea spune că medicamentul este foarte scump, dar este decontat în proporţie de 90% de Casa Naţională de 
Asigurări în Sănătate (CNAS). 
“Toate au fost bune si frumoase până când, acum de Sărbători, am plecat împreună cu soţul meu pentru o 
săptămână la părinţii mei care nu stau în Bucureşti. Când am plecat, am luat cu mine şi reţeta compensată de la 
medic pentru că în acea săptămână rămâneam fără injecţiile respective. Trebuie să precizez că se eliberează un 
număr fix de injecţii pe lună, adică 31. (...) Mi-am luat reţeta şi am intrat în prima farmacie, unde mi s-a spus că 
tratamentul trebuie luat din oraşul în care a fost eliberată reţeta. Bineînţeles că m-am dus la o altă farmacie. 
Acolo, aceeaşi poveste”, a declarat, pentru MEDIAFAX, Elena Apostol. 
Tânăra spune pentru a obţine tratamentul, soţul ei a mers în Bucureşti şi în total a făcut 200 de kilometri. “Este 
inacceptabil ce se întâmplă. (...) După întâmplarea asta, am discutat cu mai multe persoane care s-au tot plâns de 
acelaşi lucru. Vă daţi seamă că sunt oameni a căror viaţă depinde de un tratament, aşa cum s-a întâmplat şi cu 
mine. Evoluţia sarcinii mele depinde de aceste injecţii. Ce înseamnă asta? Că dacă eşti bolnav, trebuie să îţi 
calculezi ieşirile din oraş în funcţie de data la care trebuie să îţi cumperi tratamentul pentru că altfel rişti să rămâi 
fără medicament”, a mai adăugat Elena Apostol. 
Farmaciştii spun că s-au întâlnit cu această situaţie, dar că nu pot face nimic. 
“Cunosc această problemă şi chiar am avut câteva cazuri. (...) Nu departe de farmacie sunt căminele la Şcoala 
Naţională de Studii Politice şi Administrative şi am avut cazuri în care studenţii au venit să le eliberez 
medicamentele compensate, dar pentru că au mers la medicul de familie din judeţul lor nu le-am putut elibera. 
(...) Unii le-au cumpărat, dacă au fost mai ieftine, dar dacă erau mai scumpe nu, le-am spus să meargă în judeţ”, a 
declarat Alexandra Marin, farmacistă. 
Alexandra Marin spune că dacă ar da medicamentele pacienţilor ar risca să nu primească apoi banii de la Casa 
Naţională de Asigurări în Sănătate şi să plătească tratamentele din propriul buzunar. 
“Îmi pare rău de ei că trebuie să meargă, poate, şi sute de kilometri pentru a ajunge în judeţ, dar conform 
regulamentului eu nu am voie să le dau”, a adăugat farmacista. 
Reprezentanţii Colegiului Farmaciştilor din România spun că în acest moment este doar o chestiune de 
funcţionalitate a sistemului informatic. 
“Dacă un pacient din judeţ este internat într-un spital din Bucureşti, iar medicul îi dă o reţetă ei nu mai umblă 
pentru medicamente în Bucureşti. Ei se urcă în tren şi merg acasă, iar când merg acasă le caută acolo şi nu le pot 
lua. (....) Este nevoie de unele modificări în sistemul informatic. De exemplu, o farmacie din Prahova trebuie să 
aibă acces la bazele de date din toate judeţele ca să poată elibera. (...) Dacă se implementează, atunci farmacia va 
elibera medicamentele indiferent de Casa de Asigurări cu care e în contact medicul”, a spus, pentru MEDIAFAX, 
vicepreşedintele Colegiului Farmaciştilor din România, Răzvan Prisada. 
De cealaltă parte, reprezentanţii Casei Naţionale de Asigurări în Sănătate spun că ştiu de acestă problemă şi că ea 
există “de când este Casa”. 
“Nu au fost foarte multe solicitări de genul acesta (n.r. - de a rezolva problema), dar oricum am vrea să fie 
rezolvată. Problema principală este că dacă un om vrea să meargă la consult în alt judeţ, iar medicul respectiv îi 
scrie reţeta, el se întoarce acasă şi acasă nu-şi poate lua medicamentul. Trebuie să-l ia obligatoriu în localitatea 
respectivă. Am avut aşa cazuri. (...) E o situaţie care din totdeauna a fost, ca să zic aşa, de când este Casa”, a 
declarat, pentru MEDIAFAX, purtătorul de cuvânt al Casei Naţionale de Asigurări în Sănătate, Augustus Costache. 
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Augustus Costache mai spune că problema trebuia să fie rezolvată la mijlocul anului 2018, dar, din cauza unor 
probleme tehnice, există şi în prezent. 
“Această problemă trebuia să o rezolvăm la jumătatea anului trecut, dar a trebuit să o amânăm din motive 
tehnice. Sunt nişte chestii mai complicate de adaptat, dar noi intenţionăm să o facem. Este mai complicat din 
punct de vedere tehnic. (...) Ştiu că trebuie făcute nişte modificări în sistemul informatic. Intenţia există, vrem să 
facem lucrul acesta, sperăm să rezolvăm cât mai repede. (...) Nu vă pot da un termen exact. Am dat un termen la 
jumătatea anului trecut, după care specialiştii ne-au spus că nu e posibil şi trebuie să amânăm”, a mai spus, 
pentru MEDIAFAX, Augustus Costache. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ministerul Sănătăţii înfiinţează Agenţia Naţională de Informatizare a Sănătăţii (proiect) 
Ministerul Sănătăţii a pus în dezbatere publică un proiect care prevede înfiinţarea Agenţiei Naţionale de 
Informatizare a Sănătăţii - instituţie publică, de specialitate, cu personalitate juridică, aflată în coordonarea MS, 
condusă de un preşedinte cu rang de secretar de stat, numit pentru un mandat de cinci ani prin decizie a prim-
ministrului. 
Potrivit proiectului, Agenţia Naţională de Informatizare a Sănătăţii va fi finanţată din venituri proprii şi subvenţii 
acordate de la bugetul de stat, prin bugetul Ministerului Sănătăţii, putând realiza venituri suplimentare şi din alte 
surse, conform legii. 
Conform notei de fundamentare a proiectului, activitatea agenţiei va duce la o "corectă şi eficientă cheltuire" a 
bugetului sănătăţii. 
"Prin completarea propusă în proiectul de ordonanţă ne propunem existenţa unor informaţii corecte şi reale, 
disponibile în timp real, pentru a facilita luarea, cu celeritate, a unor decizii corecte şi fundamentate ştiinţific, de 
politică sanitară", precizează sursa citată. 
Agenţia Naţională de Informatizare a Sănătăţii are următoarele obiective principale: dezvoltarea şi implementarea 
sistemului informaţional în sănătate, colectarea, analiza, diseminarea datelor din sistemul de sănătate, precum şi 
prelucrarea datelor şi transmiterea rezultatelor cu privire la aceste date către Ministerul Sănătăţii şi instituţiile cu 
atribuţii în acest domeniu, fundamentarea politicilor şi strategiilor din domeniul sănătăţii, dezvoltarea de 
standarde informaţionale, definiţii şi dicţionare de date, dezvoltarea şi stabilirea de seturi de date minimale, 
evaluarea şi realizarea de recomandări referitoare la calitatea datelor şi informaţiilor, promovarea şi participarea 
la cercetarea şi dezvoltarea naţională în domeniul eHealth. 
De asemenea, agenţia va mai avea ca obiective dezvoltarea sistemelor de telemedicină şi a platformelor de 
utilizare partajată a informaţiilor şi datelor între pacienţi şi furnizorii de servicii, între profesioniştii din sănătate şi 
reţele de informaţii de sănătate, promovarea de acţiuni comune pentru asigurarea securităţii confidenţialităţii 
datelor din sănătate, dezvoltarea de ghiduri referitoare la accesul la informaţia deţinută de instituţiile din 
sănătate, dezvoltarea specificaţiilor celor mai adecvate pentru achiziţionarea de tehnologie din domeniul 
informatic pentru sistemul de sănătate, în colaborare cu ceilalţi parteneri din sistemul de sănătate. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 MONITORUL APĂRĂRII: O cronologie a referirilor privind programul de achiziţie şi dotare cu corvete a Forţelor 
Navale Române 
Monitorul Apărării şi Securităţii vă prezintă o cronologie a referirilor privind programul de achiziţie şi dotare cu 
corvete a Foreţelor Navale Române 
15 august 2006 - Ministerul Apărării Naţionale (MApN)  anunţă că va achiziţiona echipamente militare moderne 
pentru a răspunde cerinţelor NATO, Armata urmând a fi înzestrată cu 17 nave, patru avioane MIG 21, o escadrilă 
de avioane multirol şi două escadrile de elicoptere. Până la sfârşitul anului 2014, Forţele Navale vor mai primi 
două fregate tip T 22 modernizate, patru remorchere, trei vânătoare de mine, trei corvete multirol, trei nave 
purtătoare de rachete, structuri maritime de operaţii speciale şi EOD, precum şi un sistem Scomar. 
8 august 2015 - Ministrul Apărării, Mircea Duşa,declară la Constanţa, că cele două fregate aparţinând Marinei 
Militare vor intra într-un proces de modernizare din această toamnă, urmând să fie achiziţionate şi nave tip 
corvetă, dar şi remorchere. “Avem un program pe o perioadă mai lungă care se referă atât la modernizarea altor 
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nave din dotarea Forţelor Navale, dar şi la achiziţia de nave noi, mai ales a navelor de tip corvetă, care sunt foarte 
necesare Forţelor Navale”, spunea ministrul. 
10 decembrie 2016 - Ministerul Apărării Naţionale (MApN) a dat detalii programele strategice de înzestrare 
“Corvetă multifuncţională” şi “Transportor blindat pentru trupe 8x8”, precizând că procedurile de achiziţie sunt 
transparente. “Avem un program pe o perioadă mai lungă care se referă atât la modernizarea altor nave din 
dotarea Forţelor Navale, dar şi la achiziţia de nave noi, mai ales a navelor de tip corvetă, care sunt foarte necesare 
Forţelor Navale. De asemenea, probabil chiar din acest an va urma achiziţionarea a două remorchere care să ne 
permită să manevrăm vasele noastre militare aici în port la dane pentru a nu mai solicita închirierea unor 
remorchere de la Marina Civilă”, a explicat ministrul Apărării”, explica ministerul. 
În ceea ce priveşte programul strategic de înzestrare ,,Corvetă multifuncţională” "a parcurs o procedură de 
transparenţă decizională în materie de achiziţii fără precedent în România (proiectul de HG a fost prezentat pe 
site), care a urmat cu rigurozitate toţi paşii impuşi de legile în vigoare", spunea MApN , explicând : 
"Având în vedere faptul că valoarea estimată a contractului, fără TVA, este mai mare decât echivalentul în lei a 
100 milioane euro, Ministerul Apărării Naţionale a transmis Parlamentului României, în data de 18 octombrie 
2016, scrisorile prin care se solicită aprobarea prealabilă pentru iniţierea procedurii de atribuire. (...) În pregătirea 
atribuirii contractului de achiziţie, Guvernul României a aprobat, aşa cum prevede legea, circumstanţele şi 
procedura specifică aferentă programului strategic de înzestrare ,,Corvetă multifuncţională” în vederea furnizării 
de către Damen Shipyards Group, prin Damen Schelde Naval Shipbuilding BV, a patru corvete din clasa SIGMA - 
proiect 10514, construite şi dotate în Şantierul Naval Damen Galaţi S.A., precum şi a suportului logistic iniţial", 
susţinea Ministerul Apărării. 
Valoarea estimată a acestui program, pe întreaga perioadă de şapte ani, este de 1,6 miliarde Euro (cu TVA), sumă 
în care sunt cuprinse şi achiziţia muniţiilor şi suportul logistic iniţial, care include şi instruirea echipajelor. 
"Având în vedere forma standardizată a formularelor stabilite prin lege pentru publicarea în procedură de 
transparenţă a actelor normative, în prima formă a notei de fundamentare publicată pe site-ul MApN a fost 
precizat impactul bugetar (şi nu valoarea totală a contractului) pentru primii patru ani, care se situa la aproximativ 
800 de milioane de euro. În urma consultărilor inter-instituţionale, având în vedere faptul că durata de derulare a 
contractului va fi de şapte ani, în vederea asigurării previzibilităţii resurselor financiare, s-a luat decizia precizării în 
cadrul notei de fundamentare a valorii totale a contractului, incluzând, aşa cum am precizat deja, toate 
dimensiunile proiectului (producţia propriu-zisă a navelor, achiziţia muniţiilor, suportul logistic iniţial şi instruirea 
echipajelor)", se arata într-un comunicatl de presă al MApN. 
Potrivit sursei citate, decizia de a propune Parlamentului României derularea contractului cu Damen Shipyards 
Group, prin Damen Schelde Naval Shipbuilding BV, pentru producerea a patru corvete din clasa SIGMA - proiect 
10514 în Şantierul Naval Damen Galaţi S.A., a avut în vedere un studiu-concept în care au fost analizate 13 
proiecte de corvete. În cadrul acestui studiu au fost identificate patru proiecte care puteau răspunde cerinţelor 
formulate de Forţele Navale Române. 
16 martie 2017 - Ministerul Apărării, Gabriel Leş, declara după ce Executivul a abrogat hotărârea dată de 
Cabinetul Cioloş pentru construirea celor patru corvete multifuncţionale, că, după ce întreaga procedură a unei 
noi hotărâri va fi parcursă, corvetele vor fi construite tot în România. 
”Având în vedere neîndeplinirea condiţiei suspensive inserată în cuprinsul prevederilor art. 2 din HG 906/2016, 
respectiv aprobarea în prealabil a avizului Parlamentului pentru toate investiţiile mai matri de 100 de milioane de 
euro, de a cărei îndeplinire depindea producerea sau nu a efectelor urmărite la data emiterii, a fost motivul 
pentru care noi am propus această abrogare. Ceea ce vreau să asigur este faptul că acest program major de 
înzestrare a Armatei României nu se stopează, o să meargă mai departe. Noi, de săptămâna viitoare, vom începe 
procedurile astfel încât să respectăm toate aceste reglementări legale care prevăd un aviz prealabil al 
Parlamentului pentru toate investiţiile şi achiziţiile care depoăşesc 100 de milioane de euro”,  declara ministrul 
Apărării, Gabriel Leş. 
15 august  2017 -  Ministrul Apărării, Adrian Ţuţuianu, declară că proiectul privind achiziţia a patru corvete este 
pregătit şi a intrat deja pe circuitul de avizare la ministerele de resort. ”Nu vorbim de oferte, vorbim de un proiect 
de lege”, a adăugat ministrul. 
”Am avut mai multe discuţii cu preşedintele, l-am informat despre ce pregătim la Ministerul Apărării. Vreau să vă 
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precizez astăzi că proiectul de lege privind achiziţia corvetelor este pregătit. El a intrat deja pe circuitul de avizare 
la ministerele de resort şi urmează să-l prezentăm Parlamentului în această toamnă”, a afirmat Ţuţuianu, 
precizând că deocamdată nu este vorba despre posibile oferte, ci numai de proiectul de lege. 
”Nu vorbim de oferte, vorbim de un proiect de lege. Precedentul demers a fost invalidat tocmai pe ideea că 
achiziţia era de peste 100 de milioane şi trebuia să existe aprobarea Parlamentului. Nu am intrat încă la discuţii. 
Am redactat proiectul de lege, l-am băgat pe circuitul de avizare, o să vedem ce oferte avem”, a declarat el. 
Ministrul Apărării a spus că ştie că programul privind construcţia celor patru corvete multirol este în întârziere, 
dar insistă ca mare parte din procesul de execuţie să fie desfăşurat în România. 
7 octombrie 2017 -  Ministrul Apărării, Mihai Fifor, a declarant la Adunarea Parlamentară NATO: ”Urmărim şi 
reînnoirea capacităţilor maritime, programul nostru de dotare, unul dintre cele opt programe aprobate, se referă 
la patru corvete care vor fi produse aici, în România, cel puţin vrem să le producem în România, printr-un program 
de cooperare industrială. Încă căutãm parteneri pentru a putea începe aceste lucrãri şi sperăm să începem în 
2018 să putem realiza acest program. Nimeni nu poate vorbi de a înfrunta cu acestea capacităţile flotei ruseşti 
care este destul de prezentă în regiunile Mãrii Negre, dar credem că rolul nostru este de a descuraja aici în 
regiunile Mării Negre, de aceea vrem să ne consolidãm şi forţele navale. Aceste patru corvete sunt doar o parte 
din programul nostru de dotare”. 
3 februarie 2018 - Ministrul Apărării Naţionale, Mihai Fifor, a declarant că modernizarea marinei militare a 
României nu mai poate fi amânată, afirmând că pentru a consolida poziţia strategică a României la Marea Neagră, 
avem nevoie de forţe navale performante: ”Suntem pregătiţi să lansăm programul de achiziţie a corvetelor 
multifuncţionale- program care va asigura, prin offset-ul aferent, şi modernizarea celor două fregate tip T-22 şi 
vom pregăti condiţiile pentru derularea achiziţiilor pentru sistemul de instalaţii mobile de lansare de rachete 
antinavă. Suntem în plin proces de fundamentare a concepţiei de înzestrare pentru încă un program strategic- 
dotarea cu Forţelor Navale cu submarine, concepţie pe care o vom prezenta cât mai curând în CSAT, pentru 
aprobare, iar ulterior Parlamentului României”. 
15 februarie 2018 - Guvernul a aprobat două acte normative pentru înzestrarea Armatei Române, respectiv o 
hotărâre privind programul pentru corvete multifuncţionale şi un proiect de lege privind achiziţia sistemelor 
HIMARS. 
”În şedinţa Guvernului au fost adoptate două acte foarte importante cu privire la programele de înzestrare a 
Armatei Române. În primul rând mă refer la hotărârea de Guvern privind programul corvete multifuncţionale, 
care a fost aprobată în Guvern, mai exact aprobarea circumstanţelor şi a procedurii specifice aferente 
programului esenţial de înzestrare corvete multifuncţionale pentru dotarea Armatei Române. Prin acest act 
normativ, practic, guvernul stabileşte condiţiile şi procedurile de parcurs în vederea atribuirii unui acord cadru şi a 
unor contracte subsecvente aferente sau contract multianual de furnizare a patru corvete construite şi dotate la 
un şantier naval din România, precum şi a suportului logistic iniţial. (...) Foarte important, unul dintre criteriu de 
calificare impus agenţilor economic, cuprins în anexă, este angajamentul privind efectuarea operaţiunilor 
compensatorii aferente contractelor subsecvente acordului cadru pe mai multe domenii. Prin acest act normativ 
asigurăm îbntoarcerea în industria de apărare a unor resurse foarte importante”, a declarat purtătorul de cuvânt 
al Executivului, Nelu Barbu. 
Potrivit Hotărârii de Guvern, prima corvetă urmează a fi construită şi dotată în maximum trei ani de la semnarea 
primului contract subsecvent, urmând ca, în funcţie de alocările bugetare, programul să fie definitivat în 
maximum şapte ani. 
20 aprilie 2018 - Reprezentanţii Şantierului Naval Constanţa şi cei ai grupului industrial francez, Naval Group, au 
semnat  un acord de colaborare, în dorinţa de a obţine contractul privind construcţia a patru corvete multirol, de 
ultimă generaţie, pentru Forţele Navale Române. 
Acordul semnat  între reprezentanţii Şantierului Naval Constanţa şi cei ai grupului industrial francez Naval Group 
urmează Memorandumului de înţelegere încheiat de cele două companii, în noiembrie 2017, în vederea realizării 
în România a programului de înzestrare „Corveta Multifuncţională”, care prevede atât construcţia de corvete, cât 
şi asigurarea mentenanţei pe întreaga durată de viaţă a acestora. 
Naval Group şi-a manifestat de mai multe ori interesul de a participa la programele Forţelor Navale de înzestrare 
a flotei militare şi, împreună cu Şantierul Naval Constanţa, au dezvoltat, în ultimii ani, un parteneriat durabil. 
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„Intrăm într-un parteneriat exclusiv şi, împreună, vom participa la procesul de achiziţie al programului de corvete 
multifuncţionale lansat de Guvernul României în cursul acestui an. Consider că asocierea între Naval Group şi 
Şantierul Naval Constanţa pentru programul de corvete este un program economic major, care implică cele două 
ţări şi care va face posibil ca Forţele Navale Române să dispună de o tehnologie avansată pentru lupta pe mare. 
Vorbim de o tehnologie de ultimă generaţie. Proiectul Naval Group este de fapt ultimul proiect de corvete lansat 
în piaţa mondială, este cel mai modern, are caracteristici foarte performante şi credem că prin realizarea acestui 
proiect împreună, în România, vom avea de câştigat atât noi, ca şantier, pentru că vom avea acces la tehnologie 
de înaltă calitate, dar şi Forţele Navale Române, pentru că ar putea avea nişte corvete de înaltă performanţă, 
adaptate cerinţelor din zona Mării Negre, care ştim că este expusă la riscuri deosebite în această perioadă”, a 
declarat directorul Şantierului Naval Constanţa (SNC), Radu Rusen. 
El a precizat că în urma semnării acestui acord de asociere, SNC şi Naval Group vor participa la procedura de 
licitaţie pentru atribuirea acestui contract. 
25 august 2018 - Ministrul Apărării, Mihai Fifor a declarat la Vaslui, că există în derulare procedura de achiziţie 
pentru cele patru corvete multifuncţionale din offset-ul cărora se vor moderniza cele două fregate cumpărate de 
la Marina Britanică. 
20 noiembrie 2018 - Fostul preşedinte Traian Băsescu a scris pe Facebook, că liderul PSD, Liviu Dragnea, a dorit o 
licitaţie în valoare de 1,6 miliarde de dolari pentru achiziţionarea a patru corvete necesare Forţelor Navale 
Române, pentru că astfel aceasta putea fi trucată: "Ia corveta neamule sau, De ce a vrut Daddy licitaţie pentru 
corvete ? Răspuns : ca să fie ceva de trucat . Prin lege România poate să achiziţioneze echipamente militare fără 
licitaţie, dar prin negociere directă funcţie de opţiunile tehnice, tactice şi de preţ ale armatei . Aşa a achiziţionat 
armata avioanele multirol F 16, avioanele de transport C 130, avioanele de transport SPARTAN, transportoarele 
blindate Phirania, rachetele Patriot şi multe altele . La nici una din aceste achiziţii directe, supravegheate chiar de 
guvernele statelor furnizoare, nu au existat contestaţii sau acuzaţii de corupţie . Dar pentru că interesele sunt 
interese, ce credeţi că i-a dat prin cap lui Daddy ? Să organizăm o licitaţie în valoare de 1,6 miliarde dolari pentru 
achiziţionarea a 4 corvete, necesare Forţelor Navale Române". 
"Ciudată decizie, mai ales că cele mai bine păzite secrete ale oricărei armate şi anume capabilităţile şi 
caracteristicile navelor de luptă şi a armamentelor aflate la bord, au fost împrăştiate către toţi participanţii la 
licitaţie, în loc să fie cunoscute numai de compania constructoare. Până la urmă au ajuns la finalul licitaţiei trei 
competitori : olandezii de la Damen, italienii de la Ficantieri şi francezii de la Naval Grup. Şi un novice vede la o 
simpla citire a numelor competitorilor că francezii de la Naval Grup, lideri mondiali în construcţia de nave militare, 
sunt singurii care pot construi şi echipa cele 4 corvete cu tehnică de luptă şi tehnologie de ultimă generaţie 
produsă în industria de apărare franceză, perfect compatibilă NATO, mai ales că producător de armament Thales 
deţine 34 la sută alături de statul francez care deţine 62 la sută din acţiunile Naval Grup", a completat senatorul 
PMP. 
Băsescu a precizat că restul competitorilor vor trebui să importe în mare măsură echipamentele pe care le vor 
instala la bordul navelor, astfel preţurile vor fi mai mari decât la oferta finală. 
"Ceilalţi competitori, fie că vorbim de Damen, fie că vorbim de Ficantieri, vor trebui să importe mare parte din 
echipamentele pe care le vor instala la bordul navelor, situaţie în care vor avea preţuri mai mari la oferta finală, 
dar şi destule probleme în compatibilizare a funcţionării coordonate a diverselor categorii de armamente instalate 
la bordul navelor de luptă. În aceste condiţii, francezii de la Naval Grup, vor veni şi cu cea mai bună ofertă tehnică 
dar şi cu cel mai bun preţ", a adăugat Băsescu. 
Acesta a mai afirmat că ar fi trebuit făcută o achiziţie directă, care este o soluţie legală pe care nimeni nu ar fi 
putut să o conteste. 
"În loc să facem o achiziţie de armament printr-o negociere directă cu firma pe care o consideram cea mai bună, 
soluţie legală pe care nimeni nu ar fi putut să o conteste, ne-am apucat să facem o licitaţie internaţională, inutilă, 
care se va termina cu scandal. Şi atunci de ce a vrut Daddy o licitaţie ? Pentru că singura modalitate de a-i ferici pe 
olandezii de la Damen cu contractul de 1,6 miliarde dolari era o licitaţie trucată. Altfel, prin selecţie de oferte 
urmată de negociere directă olandezii n-ar fi avut nici o şansă", a explicat parlamentarul PMP. 
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3 decembrie 2018 -  Ministrul Apărării Naţionale, Gabriel Leş, a anuţat referitor la procedura achiziţiei celor patru 
corvete multifuncţionale destinate Marinei Militare Române, că termenul limită pentru o decizie privind licitaţia 
este 12 ianuarie. 
"Suntem în termen. Până în 12 ianuarie putem lua decizia. Se poate ambele variante, o anulăm sau o încredinţăm 
(achiziţia de corvete – n.r.). Haideţi să luăm hotărârea de Guvern. Are dreptul de a anula procedura specifică în 
următoarele cauze şi este inclusă cea în care nu se identifică fondurile necesare pentru achiziţionare. Există cei 
2%. În fiecare an ministerul primeşte bugetul de la Ministerul Finanţelor. Acum mai avem foarte puţin. S-au 
cheltuit banii pentru Patriot. Anul acesta sunt foarte puţini bani. Nu e adevărat (că anulăm licitaţia – n.r.). Nu 
înseamnă că dacă mâine semnez această procedură, eu trebuie să plătesc aceşti bani mâine şi categoric nu 
trebuie să plătesc 1,3 miliarde-1,6 miliarde de euro. Nu am o problemă să mă îndrept împotriva unui ministru sau 
să cred ceva despre un ministru. Aş vrea să vă spun că în această situaţie, oricât de transparent ai fi, când discuţi 
de 1,6 miliarde de euro, întotdeauna vor fi suspiciuni", a declarat Gabriel Leş, la B1Tv. 
11 ianuarie 2019 - Secretarul de stat pentru Armamente, Andrei Ignat, l-a informat pe ministrul Gabriel Leş că a 
sesizat Parchetul Militar al Curţii Militare de Apel, întrucât sunt suspiciuni privind derularea legală a procedurii de 
achiziţie a corvetelor, achiziţia fiind şi suspendată până la soluţionarea dosarului. 
„Secretarul de stat a adus la cunoştinţă faptul că Departamentul pentru Armamente, prin semnătura sa, a sesizat 
Parchetul Militar de pe lângă Curtea Militară de Apel, în temeiul unor suspiciuni rezonabile privind derularea în 
deplină legalitate a procedurii, de natură să afecteze realizarea interesului naţional de securitate în ceea ce 
priveşte Programul de înzestrare esenţial „Corvetă multifuncţională””, informează Ministerul Apărării, printr-un 
comunicat de presă. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Capitala cumpără autospeciale pentru ridicarea rapidă a maşinilor parcate neregulamentar sau abandonate 
Compania Municipală Managementul Transportului Bucureşti S.A. cumpără şase autospeciale pentru ridicarea 
rapidă a autovehiculelor staţionate neregulamentar sau abandonate pe drumurile publice, valoarea totală 
estimată fără TVA a acestora ridicându-se la aproape trei milioane de lei. 
Conform caietului de sarcini anexat anunţului licitaţiei, furnizorii au obligaţia de a furniza şase autospeciale pentru 
ridicare rapidă autovehicule , în vederea prestării activităţii de ridicare, tractare şi transport a autovehiculelor 
staţionate neregulamentar / abandonate pe drumurile publice ori pe domeniul public. Autospecialele cu 
platformă şi sistem de încărcare liftant lateral trebuie să asigure ridicarea în siguranţă a vehiculelor pe roţi 
staţionate neregulamentar pe domeniul public (carosabil, trotuare, spaţii verzi etc.), din orice poziţie care permite 
folosirea sistemului. Acestea trebuie să aibă în dotare echipamente de ridicare liftante capabile să ridice 
autovehiculele staţionate neregulamentar / abandonate pe drumurile publice ori pe domeniul public. 
Valoare totală estimată, fără TVA, este de 2.941.176 lei. 
Potrivit caietului de sarcini, autospecialele trebuie să aibă o putere minimă de 185 cai-putere, să poată ridica cel 
puţin 2500 de kilograme. De asemenea, ele trebuie să dispună de oglinzi retrovizoare exterioare cu reglaj electric 
şi degivrante, camere multiview, sistem audio, aer condiţionat şi Încălzire auxiliară în staţionare. 
Timpul operaţiunii de ridicare trebuie să fie de maxim 60 secunde / autovehicul, de la momentul poziţionării 
autospecialei lângă autovehiculul parcat neregulamentar. 
”Sistemul liftant lateral al autospecialei trebuie să fie prevăzut cu braţe culisante, din oţel, care să intre în contact 
doar cu roţile/anvelopele autovehiculului care urmează a fi ridicat. Braţele culisante ale sistemului liftant lateral 
trebuie să permită ridicarea de autovehicule pe ambele părţi ale autospecialei, respectiv stânga/dreapta”, se mai 
arată în caietul de sarcini. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ambasadorul Israelului: Romania este un prieten adevarat, pe care putem sa ne bazam in cadrul UE 
Noul ambasador al statului Israel la Bucuresti, David Saranga, a declarat ca Romania este un prieten adevarat, pe 
care tara sa se poate baza in cadrul Uniunii Europene. 
"Ne intalnim astazi pentru a celebra anul 2019, un an deosebit de important, marcat de preluarea presedintiei 
Consiliului UE de catre Romania, un moment foarte important politic si remarcabil. (...) Pentru noi, Romania este 
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un prieten adevarat, pe care putem sa ne bazam in cadrul UE", a spus Saranga, care a participat la un concert de 
Anul Nou organizat, duminica, la Templul Coral din Bucuresti, de Comunitatea Evreilor Bucuresti (CEB), Federatia 
Comunitatilor Evreiesti din Romania (FCER), impreuna cu JDC Romania si Fundatia Caritatea. 
Diplomatul a facut trimitere la cuvintele lui Elie Wiesel, potrivit caruia "fara memorie, nu exista cultura, civilizatie, 
societate, viitor". 
"Pentru a consolida aceasta prietenie puternica dintre Romania si Israel nu putem sa ignoram trecutul, trebuie sa-
l acceptam cu sinceritate si sa invatam din el. (...) Aproape de jumatate din comunitatea evreiasca, care a trait aici 
inainte de Al Doilea Razboi Mondial, a fost distrusa. Romania a facut eforturi remarcabile in ceea ce priveste 
recunoasterea trecutului si asumarea responsabilitatii. In acest context, vreau sa multumesc unui prieten apropiat 
al meu personal si al poporului evreu - ambasadorul Mihnea Constantinescu, fie memoria lui binecuvantata!", a 
afirmat ambasadorul, iar cei prezenti au tinut un moment de reculegere in memoria fostului diplomat roman. 
Saranga a spus ca intoleranta si xenofobia sunt prezente in Europa. 
"Vreau sa amintesc ca in unele scoli se invata despre Holocaustul in Romania. De asemenea, in 2018 a fost 
promulgata Legea pentru combaterea antisemitismului, multumita Parlamentului si presedintelui Romaniei. Din 
nefericire, traim intr-o perioada in care intoleranta si xenofobia sunt prezente in Europa. Datoria noastra este sa 
ne amintim de trecut, iar mai ales noi, ca popor evreu, (...) avem responsabilitatea de a fi model de toleranta. 
Vreau sa va asigur si eu personal - Ambasada Statului Israel si Statul Israel am fost, suntem si vom fi mereu alaturi 
de dumneavoastra. Va urez un An Nou plin de sanatate, realizari si fericire! La Multi Ani!", a transmis 
ambasadorul comunitatii evreiesti. 
El a marturisit ca Romania are un loc important in inima sa. "Aici am inceput cariera mea diplomatica acum mai 
mult de 20 de ani si de atunci am ramas legat de cultura, de tara, de limba romana si de dumneavoastra. Cred ca 
faptul ca prima aparitie publica a mea e aici, in Templul Coral, in fata dumneavoastra, arata ca e foarte important 
pentru mine sa am aceasta legatura cu comunitatea dumneavoastra", a adaugat diplomatul. 
Vorbind despre evenimentul de la Templul Coral, presedintele Federatiei Comunitatilor Evreiesti din Romania 
(FCER), Aurel Vainer, a aratat ca acest concert e circumscris preluarii presedintiei Consiliului UE de catre tara 
noastra. 
"In lume se asculta in fiecare An Nou si un anumit numar de zile dupa aceea concertul de Anul Nou de la Viena. 
Noi nu avem pretentia sa avem o orchestra ca aceea de la Viena, dar simbolul acesta al recunoasterii culturii si 
valorii muzicii cu care ne-a incalzit sufletele Johann Strauss si ceilalti trebuie sa se regaseasca si la noi. Templul 
Coral e recunoscut pentru conditiile superbe, (...) acest concert vienez - sa-i spunem - dar e si italian e circumscris 
acestei situatii cu totul de exceptie pe care o avem in acest an - presedintia rotativa a Romaniei la Consiliul UE. (...) 
Dedic acest eveniment si acestei extraordinare sanse pe care o are Romania de a exercita un rol foarte pozitiv, 
optimist si de unitate si coeziune pentru UE", a spus Vainer. 
In programul concertului au figurat valsuri, polci si arii celebre, interpretate de soprana Daniela Bucsan si tenorul 
Andrei Mihalcea, acompaniati de Ambiental String Quartet. 
La eveniment au participat, printre altii, si fostul presedinte Emil Constantinescu si ambasadorul SUA la Bucuresti, 
Hans Klemm. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 PE discuta incepand de azi inghetarea platilor UE catre statele care nu iau masuri impotriva fraudei si a 
coruptiei 
Prioritatile Presedintiei Romaniei a Consiliului UE si evaluarea rezultatelor presedintiei austriece din ultimele sase 
luni, precum si regulile de inghetare a platilor UE catre statele membre care intervin in instantele judecatoresti 
sau care nu iau masuri impotriva fraudei si a coruptiei, se afla pe agenda primei sesiuni plenare a Parlamentului 
European (PE) ce va are loc in perioada 14-17 ianuarie la Strasbourg. 
Eurodeputatii vor discuta marti cu premierul roman Viorica Dancila despre prioritatile presedintiei Romaniei a 
Consiliului UE - axate pe coeziune si valori comune, siguranta si consolidarea Europei ca actor global - in cadrul 
unei dezbateri care va incepe la 16:00 ora Romaniei. 
In aceeasi zi, de la 11:30 ora Romaniei, va avea loc o dezbatere cu cancelarul austriac Sebastian Kurz, in cadrul 
careia europarlamentarii si presedintele Comisiei Europene, Jean-Claude Juncker, vor evalua realizarile 
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presedintiei Consiliului UE in ultimele sase luni si vor discuta despre progresele inregistrate in negocierile 
bugetare pe termen lung. 
Marti este prevazuta, de la 18:00 ora Romaniei, si o conferinta de presa comuna sustinuta de presedintele 
Parlamentului European, Antonio Tajani, si premierul Romaniei, Viorica Dancila. 
Miercuri, eurodeputatii vor avea un schimb de pareri despre viitorul Europei cu premierul spaniol Pedro Sanchez 
si seful executivului comunitar Jean-Claude Juncker. In aceeasi zi, legislativul comunitar va dezbate asupra 
situatiei la zi a procesului de iesire a Marii Britanii din UE, la o zi dupa votul Camerei Comunelor de pe 15 ianuarie 
privind acordul de Brexit convenit de premierul Theresa May cu liderii UE. 
In prima sesiune plenara a anului, PE va gazdui si o ceremonie care va marca implinirea a 20 de ani de existenta a 
monedei euro, in cadrul careia vor sustine discursuri, printre altii, Antonio Tajani, Jean-Claude Juncker si Mario 
Draghi, presedintele Bancii Centrale Europene. De asemenea, la sediul PE din Strasbourg va fi prezentata cu acest 
prilej o expozitie despre euro. 
Inghetarea platilor UE 
Un punct important pe agenda PE in aceasta sesiune este si dezbaterea, miercuri, urmata de un vot in plen joi, a 
regulilor de inghetare a platilor UE catre tarile membre care pun in pericol statul de drept, prin actiuni precum 
interventia in instantele judecatoresti sau lipsa masurilor impotriva fraudei si a coruptiei. 
In cazul in care Comisia Europeana stabileste ca "deficientele generalizate in ceea ce priveste statul de drept" intr-
o tara a UE ameninta gestionarea fondurilor UE, aceasta ar putea sugera masuri de la reducere a pre-finantarii 
pana la suspendarea platilor UE. Intr-un astfel de caz, Parlamentul European si ministrii UE vor trebui sa aprobe 
orice decizie. Desi sprijina in linii mari propunerea Comisiei, eurodeputatii din comisiile de Buget si Control 
bugetar au adaugat garantii pentru a se asigura ca guvernele vor face plati in continuare beneficiarilor finali, cum 
ar fi cercetatorii sau organizatiile societatii civile, chiar daca finantarea UE este suspendata. 
Proiectul de lege prevede si cresterea finantarii pentru Programul drepturilor si valorilor in perioada 2021-2027, 
pana la 1,834 miliarde de euro, aproape triplu fata de suma propusa de Comisia Europeana, 642 milioane de euro. 
Aceasta finantare ar merge spre promovarea democratiei, a statului de drept si a drepturilor fundamentale in 
intreaga Uniune Europeana, inclusiv pentru acordarea unui sprijin financiar organizatiilor societatii civile care 
lucreaza in aceste domenii. 
Nou program de investitii 
Eurodeputatii vor dezbate marti si vor vota miercuri un nou program de investitii al UE, care isi propune sa duca la 
mobilizarea a aproape 700 de miliarde de euro in perioada de finantare 2021-2027 pentru a stimula cresterea si 
aparitia de noi locuri de munca. 
Nu in ultimul rand, eurodeputatii vor dezbate si vota, miercuri, un plan pentru cresterea increderii in procedura 
de aprobare a UE pentru pesticide, cu scopul de a fi mai transparenta si mai responsabila. 
Pe langa numeroase alte propuneri, raportul comisiei speciale pentru pesticide prevede ca publicul trebuie sa aiba 
acces la studiile utilizate in procedura de autorizare a unui pesticid, inclusiv toate datele si informatiile prezente in 
solicitarile de autorizare. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 The Guardian: Uniunea Europeană pregăteşte AMÂNAREA Brexit/ Acordul elaborat de Bruxelles cu Theresa 
May riscă să fie respins 
Uniunea Europeană pregăteşte posibilitatea amânării până în iulie a termenului ieşirii Marii Britanii din Blocul 
comunitar, în contextul în care Acordul Brexit elaborat de Bruxelles cu Guvernul Theresa May riscă să fie respins 
de Parlamentul britanic, afirmă surse citate de ziarul The Guardian. 
Marea Britanie ar trebui să iasă din Uniunea Europeană pe 29 martie, dar acest termen este considerat acum de 
Bruxelles foarte improbabil din cauza opoziţiei cu care se confruntă Guvernul britanic în Camera Comunelor. 
Bruxellesul aşteaptă din partea Londrei în următoarele săptămâni o cerere oficială de prelungire a Articolului 50 al 
Tratatului UE. 
După primirea solicitării formale, preşedintele Consiliului European, Donald Tusk, ar urma să convoace un summit 
european special. 
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Oficiali UE au declarat pentru cotidianul The Guardian că durata prelungirii termenului negocierilor în virtutea 
Articolului 50 va fi determinată în funcţie de motivul invocat de premierul Theresa May pentru solicitarea de 
amânare. 
O prelungire "tehnică" până în iulie va fi probabil primul pas pentru a oferi Guvernului Theresa May timp 
suplimentar pentru revizuirea şi ratificarea actualului Acord Brexit imediat după ce Downing Street va avea o idee 
clară despre ce vrea majoritatea din Camera Comunelor. 
Un oficial UE a declarat: "Dacă premierul britanic va rămâne în funcţie şi ne va informa că are nevoie de mai mult 
timp pentru a obţine aprobarea Acordului Brexit în Parlament, va fi oferită o extindere tehnică până în iulie". 
Funcţionari europeni de rang înalt au explicat că ar putea fi oferită o amânare mai mare, printr-o altă decizie, în 
cazul în care în Marea Britanie vor fi convocate alegeri parlamentare anticipate ori un nou referendum pe tema 
apartenenţei la UE. 
Însă scrutinul europarlamentar programat în luna mai în ţările UE va crea complicaţii. "Sesiunea Parlamentului 
European va începe în iulie. Vor trebui să existe în continuare eurodeputaţi britanici dacă Marea Britanie va fi în 
continuare stat membru UE. Dar lucrurile nu sunt albe sau negre în Uniunea Europeană", a explicat un diplomat 
european. 
Comisia Europeană urmează să publice luni un document prin care va oferi clarificări suplimentare despre statutul 
temporar al frontierei dintre Irlanda şi provincia britanică Irlanda de Nord, în speranţa că unii deputaţi britanici 
vor decide să susţină Acordul Brexit, dar oficiali UE sunt sceptici în legătură cu perspectivele. 
Liderii Uniunii Europene au semnalat în mai multe rânduri că Acordul Brexit - contestat de policieni de la Londra 
pentru că situaţia frontierei irlandeze ar risca să blocheze permanent Marea Britanie în uniunea vamală 
comunitară - nu va fi modificat sau reinterpretat. 
Votul parlamentar britanic pe tema Acordului Brexit este programat pe 15 ianuarie. 
Theresa May vrea renegocierea situaţiei frontierei nord-irlandeze. Acordul pe tema Brexit prevede un statut 
special pentru provincia britanică Irlanda de Nord, în scopul evitării introducerii controalelor la frontiera cu 
Irlanda, stat membru al Uniunii Europene. Prevederea este contestată de numeroşi parlamentari britanici. 
Garanţiile acordate Irlandei de Nord riscă să blocheze Marea Britanie în "serii de negocieri repetate" în următorii 
ani, se arată în raportul guvernamental de evaluare juridică. Theresa May a amânat deja votul parlamentar pe 
tema Acordului Brexit, de teama unui eşec. 
Acordul Brexit elaborat de Guvernul Theresa May şi Bruxelles prevede reciprocitate în privinţa libertăţii de 
circulaţie, o perioadă de tranziţie post-Brexit, menţinerea Marii Britanii în uniunea vamală, un statut special al 
provinciei britanice Irlanda de Nord şi păstrarea aranjamentelor comerciale. Proiectul de acord este contestat de 
numeroşi politicieni britanici. Cinci membri ai Guvernului de la Londra au demisionat ca protest faţă de acordul pe 
tema Brexit negociat cu Uniunea Europeană. Premierul Theresa May a exprimat regret că unii membri ai 
Cabinetului de la Londra au demisionat, însă a subliniat că este determinată să obţină aprobarea acordului. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Donald Trump anunţă startul operaţiunii de retragere a trupelor SUA din Siria / Ameninţă Turcia cu 
"devastarea" economică dacă îi atacă pe kurzi 
Preşedintele SUA, Donald Trump, a anunţat duminică spre luni că a început operaţiunea de retragere a trupelor 
americane din Siria şi a avertizat că va "devasta" Turcia din punct de vedere economic dacă atacă kurzii sirieni. 
"A început îndelung amânata retragere din Siria, în timp ce lovim puternic, şi din mai multe direcţii, micul teritoriu 
ISIS rămas. Vom ataca din nou de la baza existentă din apropiere dacă se va reface", se afirmă într-un mesaj 
postat pe Twitter de liderul de la Casa Albă. 
În luna decembrie, Donald Trump a decis retragerea trupelor americane din Siria şi diminuarea efectivelor militare 
din Afganistan. Preşedintele SUA a luat spontan decizia de retragere a militarilor americani din Siria, fără a se 
consulta cu principalii consilieri prezidenţiali şi cu ţările aliate, au afirmat oficiali americani. Statele Unite vor 
retrage trupele din Siria "în ritmul adecvat", a afirmat, săptămâna trecută, preşedintele Donald Trump, subliniind 
că operaţiunile antiteroriste vor continua. 
"Vom devasta Turcia din punct de vedere economic dacă îi atacă pe kurzi (…) De asemenea, nu este de dorit ca 
kurzii să provoace Turcia", a adăugat Trump. 
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John Bolton, consilierul pentru Securitate Naţională al preşedintelui Donald Trump a afirmat că Statele Unite nu 
vor putea retrage trupele din Siria până nu vor fi primite asigurări din partea Turciei că nu vor fi atacate grupurile 
insurgente kurde susţinute de Washington, sugerând că efectivele militare americane vor mai rămâne pe teren 
câteva luni sau câţiva ani, relatează cotidianul The New York Times. 
"Rusia, Iranul şi Siria au fost cei mai mari beneficiari ai politicii pe termen lung a SUA de distrugere a ISIS în Siria - 
duşmani naturali. De asemenea, şi noi am avut de câştigat, dar acum este momentul să ne aducem trupele înapoi 
acasă. Stop războaielor nesfârşite!", a mai afirmat preşedintele SUA. 
Vineri, un oficial militar citat de cotidianul USA Today a anunţat că Armata Statelor Unite a început retragerea 
efectivelor militare din Siria. Acesta nu a oferit detalii operaţionale despre retragerea din Siria, unde sunt 
aproximativ 2.000 de militari americani. 
(Sursa: Mediafax) 
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